
V seji dne 28. aprila so se prebrali naprej dopisi 
sedmero sodnij, katere prosijo dovoljenja, da bi smele 
pričeli preiskave zoper nekatere državne poslance; med 
drugimi sta zatožena tudi poslanca \Volf in Szajer. 
Vlada prosi odobrenja za državne podpore v nujnih 
silah. Vlada predlaga, naj se odobri, da se vporabi eden 
milijon gld. za avstrijsko mornarico in 1,200.000 gld. 
za nakup posebnih poslopij za avstrijska poslanca v 
Petrogradu in Wašingtonu. Prebereta se dva predloga 
liberalnih poslancev v zadevi ministerske naredbe za 
Moravsko dne 22. aprila 1897, kjer se je vpeljala jed
nakopravnost češkega jezika z nemškim; ta predloga 
zahtevata, naj se ta jezikovna odredba zopet odpravi. 

Poslanec E b e n h o c h nasvetuje izvolitev odseka 
s 36 udi, ki bo pretresoval vse predloge zastran spre
membe obrtnijske postave.Prebralo se je mnogo drugih 
predlogov in vprašanj na ministerstvo. Za nas Slovence 
je posebno važno vprašanje poslanca C o r o n i n i  j a 
in tovarišev, ki vprašajo ministerskega predsednika Ba
denija, ali je voljen cerkveno politiko na Primorskem 
spremeniti tako, da se bo cerkev Kristusova mogla 
veseliti svoje prostosti, torej ali hoče korenito spre
meniti zdanji neznosni politični sistem na Primor
skem, ki pospešuje samo težnje, ki so državi sovražne. 
To interpelacijo je podpisalo 21 poslancev. 

Predsednik dr. Kathrein predlaga, naj se preberejo 
trije vladni predlogi in potem se naj še le razpravlja o 
nekaterih tako imenovanih nujnih predlogih. Po opra
vilnem redu državnega zbora bi se namreč moralo po
prej kakor o vsaki drugi zadevi razpravljati o n u j n i h 
predlogih, katere stavijo poslanci. Poslanec dr. Gotz pa 
je ugovarjal, češ, da se mora razgovarjati poprej o nuj
nih predlogih, potem še le o dnevnem redu. Dr. Funke 
zahteva, da se mora o tem, katera stvar se bo poprej 
razpravljala, glasovati po imenih. Glasovanje po imenih je, 
da se vsak poslanec po imenu pokliče, naj glasno pove, 
kako on hoče. Traja pa blizu eno uro vsako tako g' 
sovanje po imenih. Poslanci so sklenili s 162 glasovi 
proti 148 glasom, da ostane pri obravnavi, kakor jo je 
predložil predsednik. 

K p r v i točki: postava zastran tako imenovanega 
checka (ček) nasvetuje poslanec Evgen Abrahamovič, 
naj se ta vladni predlog v oči v posvetovanje odseku, 
obstoječemu iz 24 udov. Poslanec Schucker zahteva, 
naj se ta vladna predloga izroči odseku iz 32 udov in 
terja, da se ima o tem glasovati po imenih. Toda po
slanec Funke s tem ni zadovoljen ter zahteva, da se 
mora oni predlog izročiti odseku iz 36 udov in se ima 
o tem glasovati po imenih. Ker sta ta dva predloga, 
Funkijev in Schuckerjev bila zadostno podpirana, se je 
zbornica morala udati in glasovalo se je zopet dvakrat 

Iz državnega zbora. po imenih. Predlog Funkijev je padel s 168 proti 115 
glasom, Schuckerjev pa s 158 proti 91 glasom. Tu smo 
potratili že blizu 3 ure. To pa liberalcem še ni bilo 
zadosti. Dr. Gross zahteva, da se ima tudi o predlogu 
Abrahamovieevem zastran 24 udov glasovati po imenih. 
Moralo se je ugoditi tem nagajivcem in predlog Abraha
moviča je bil sprejet s 160 glasovi proti 70 glasom. 

Na vrsto pride potem vladni predlog zastran nove 
pogodbe z Bolgarijo, ker stara poteče dne 13. maja 
1897. Poslanec grof ŠvlvaTarouca predlaga, naj se ta 
vladni predlog izroči odseku, obstoječemu iz 36 udov. 
O tej zadevi pa je kvasil liberalec dr. Lecher blizu dve 
uri. Govoril je o vseh rečeh, le o pogodbi z Bolgarijo 
ne. Zato ga je predsednik zaporedoma opominjaj, naj 
se drži predmeta. Na to se je sklenilo, da bo odsek iz 
36 udov pretresal predlogo zastran pogodbe z Bol
garijo. 

Tretja točka dnevnega reda je bila vladna pred
loga, da se imajo nove stavbe v Celovcu oprostiti hiš
nega najemninskega davka. Poslanec Dobernik predlaga, 
da se ima ta zadeva kot nujna obravnavati. Toda ve
čina zbornice je to odklonila. Vsled tega je nastal, kakor 
ta dan že večkrat, grozen .hrup po zbornici. Pred skle
pom seje pa je zahteval prusaški poslanec Iro, da se 
ima kot prva točka prihodnjega dnevnega reda obrav
navali vladna jezikovna naredba za Češko. Ob enem 
terja, da se ima o tem zopet glasovati po imenih. To se 
je tudi moralo zgoditi, ker so predlog podpirali vsi li
beralci. Glasovalo se je torej p e t o k r a t v tej seji po 
imenih. Predlog Prusakov, za katerega je glasoval tudi 
dr. Scheicher, se je odklonil. 

V početku seje dne 30. aprila so vprizorili Sclui
nerer, Dobernik in Wrabetz mnogo hrupa s svojimi 
neslanostmi. 

Na dnevnem redu je bil pcedlog zida in socijal
nega demokrata dr. Verkaufa zastran ž e l e z n i č a r 
jev. Ti so imeli med seboj velikansko zvezo ter so 
grozili, da bodo ustavili promet na železnicah, kar bi 
bilo v veliko škodo države. Vlada si ni mogla drugače 
pomagati, kakor da je to zvezo železničarjev razpustila. 
Tej vladni naredbi se je torej upiral dr. Verkauf in 
njegovi socijalni demokratični tovariši ter so zahtevali 
poseben odsek, ki ima to stvar preiskati. Kvasil je celo 
uro; odgovarjal mu je ministerski predsednik. Pobijali 
so nato dr. Verkaufa poslanci T uše l , ki je sam že
lezniški delavec, namreč sprevodnik v Solnogradu in 
pripada h katoliški ljudski stranki, potem A x m a n, du
najski krščanski socijalist, nadalje Slovenec dr. Krek, 
ki je dokazoval, kako nevarna je bila zveza železničar
jev za železniške delavce, za državo in za našo vero. 
Temu poslancu so med govorom, kakor po besedi ča
stitali mnogi poslanci. Ugovarjal pa je vsem krščanskim 
zagovornikom socijalni demokrat S c h r a m m o 1; proti 
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temu rogoviležu pa je zopet govoril dr. S c h e i c h e r . 
Grof S t i i r g h se je tudi oglasil k besedi, pa ni kaj 
stvarnega povedal. Glasovalo .se je potem po imenih; 
toda predlog dr. Verkaufa se je odklonil. 

Silni smeh so ob koncu seje napravili trije pred
logi Schonererjancev, nemških levičarjev in nemških 
nacijonaleev, da se ima vlada djati na zatožno klop, 
ker je kršila ustavo s tem, da je izdala jezikovni 
odlok za Češko in Moravsko. 0 tej stvari se bo v zbor
nici v 8 dneh začela obravnava. Bode pa zopet hrup 
in vik ; mnogo plev, pa malo zrnja. 

Izvolila sta se veDdar enkrat 2 odseka: gospo
darski in adresni odsek. V gospodarskem odseku sta dva 
Slovenca: Povše in Berks, v adresnem tudi dva: dr. 
Ferjančič in dr. Šusteršič. Ta dva odseka štejeta po 48 
članov, 28 jih je v vsakem izmed večine, po 20 pa 
izmed manjšine. Napravil se je vendar enkrat takozvani 
»ključ« za volitev v razne odseke. Začetkoma je večina 
zbornice sklenila, da hoče imeti v vsakem odseku dve 
tretjini svojih poslancev, eno tretjino pa naj si izbere 
manjšina. Proti temu pa so grozno rogovilili nemški 
liberalci in res: večina se je udala in sklenila takole: 
V odsekih, ki bodo šteli po 24 udov, bodo imeli desni
čarji 14 svojih, levičarji 10 članov; v odsekih po 36 
udov dobi desnica 22, levica 14 članov in v odsekih 
po 48 udov desnica 28, levica 20 članov. Nadalje se 
je dogovorilo, da v odseke po 24 udov prideta 2 člana 
iz slovanske krščanske zveze, v odseke po 36 udov po 
3 in v odseke po 48 udov 4 člani izmed krščanske 
slovanske zveze. V vsakem odseku bo imela desnica sicer 
večino, pa ne popolno velike. Zato se je povdarjalo, 
da morajo naši poslanci vedno biti na Dunaju, sicer bi 
se zgodilo kaj lahko, da pri kakšnem važnem vprašanju 
propademo. Adresni odsek mora izvršiti odgovor na pre
stolni cesarjev govor, gospodarski odsek se bo pa pečal 
z gospodarskimi zadevami. 


